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رییس جمهور در جشــن توانمندی کمیته امداد 
گفت: امروز شاهد ساخت بیش از ۲ میلیون مسکن 

هستیم.
حجت الاسلام »سید ابراهیم رییسی« رییس جمهور کشورمان 
در جشن ملی توانمندسازی ۱۰۰ هزار مدد جوی کمیته امداد امام 
خمینی )ره( بیان کرد: در سال ۵۷ بعد پیروزی انقلاب اسلامی 
کمیته امداد جزو اولین نهادهایی اســت بود که به فرمان امام 
تشــکیل شد. کمیته امداد برکات زیادی در توجه به محرومان 
و نیازمندان و مددجویان داشته است. بزرگانی در این مجموعه 
بودند که یاد نیک آنها بر زبان ها جاری است.وی ادامه داد: مردان 
و زنان نیکوکار فراوانی در کشور داریم و این کمک حتی مربوط 
به افراد دارای مکنت و دارای امکانات نیست، هستند افرادی که 
خود به نوعی نیاز دارند ولی نیاز دیگران را هم برطرف می کنند.
رییسی با بیان اینکه دگرخواهی در پرتو خداخواهی جلوه ای از 
زندگی مومنانه مردم است بیان کرد: در مسئله کرونا یادتان است 
که در کشورهای غربی و اروپایی فروشگاه ها غارت شد و رحمی 
وجود نداشت ولی یک نوع از این خبرها در کشور ما مشاهده نشد 
زیــرا رهبر معظم انقلاب کمک مومنانه را مطرح کردند و این 
کمک مومنانه باعث شد در کشور شاهد این حوادث نباشیم مردم 
بــه فکر یکدیگرند و دگرخواهی در پرتو خداخواهی جلوه ای از 
زندگی مومنانه مردم است.رییس جمهور با بیان اینکه کمیته امداد 
امروز مورد اعتماد همه است، خاطر نشان کرد: همه به این کمیته 
اعتماد دارند و این اعتماد باعث توجه مردم شده است. محور در 

کمیته امداد توامند سازی است.وی با تاکید بر اینکه ایجاد اشتغال 
موضوع محوری در دولت است بیان کرد: بهترین خبر برای دولت 
این است که خط تولیدی اغاز به کار کرده و عده ای صاحب شغل 
شده اند.رئیس جمهور گفت: خود کفایی و توانمند سازی در برنامه 
کمیته امداد که مددجویان را در جایگاه تولید کننده قرار می دهد 

حائز اهمیت و با ارزش است.
رییس جمهور با بیان اینکه میراث دولت های گذشته ۲۴۰ هزار 
مسکن مهر بود، تاکید کرد: به همت دولت سیزدهم امروز بیش از 
۱۲۰ هزار مسکن تحویل خانوارها شده است و مابقی هم تحویل 

داده خواهدشد. اشتغال و رفع بیکاری و فعال کردن کارخانه ها 
از دغدغه های دولت اســت توانمند ســازی در کمیته امداد از 
موضوعات با ارزشی است.رییس جمهور گفت: آمار بیکاری ما در 
کشور کاملًا کاهشی است، به ویژه آنکه در برخی از استان ها این 
موضوع سرعت بیشتری دارد. توانمندسازی مددجویان می تواند 
کاری در کشــور کاهش دارد رشد اقتصادی را افزایش دهد و 
شکوفایی را ایجاد کند.رییسی ادامه داد: برنامه  کشور بر عدالت 
توزیعی اســت؛ باید بر اساس آمایش سرزمینی ببینیم به کدام 

مناطق بیشتر در این مرحله کمک کرده و  توجه شود.

وی با اشاره به لزوم توجه به مراکز روستایی کشور، ادامه داد: ما 
آب، برق، گاز، جاده ،خانه بهداشت و مدرسه را به روستاها برده ایم 
حتی در برخی مناطق، دارای تنش آبی هستیم؛ موضوعی که در 
دولت برای رفع تنش آبی در ۱۰ هزار روستا در تلاش هستیم 
و  برای ۳۶۰۰ روســتا توانستیم این مشکل را حل کنیم و کار 
شبانه روزی در قرارگاه های مختلف در حال انجام است تا این 
تنش های آبی برطرف شود.رییسی ادامه داد: به دنبال فعال کردن 
اقتصاد روستایی با کمک همه نهادها هستیم تا این روستاها که 
عموما دارای امکانات هســتند، از نظر  اقتصاد روستایی برای 
روستاییان صرفه داشته باشد.به گزارش مهر، وی افزود : برای 
ایجاد صرفه اقتصادی در روســتاها، خرید کالای کشاورزی را 
تضمین کردیم؛ در سال اول دولت سیزدهم، چهار و نیم میلیون 
تُن، در سال دوم، هفت و نیم و این اواخر، ۱۱ میلیون تُن گندم  
را به صورت تضمینی خریدیم و پولش را به روستاییان  پرداخت 
کردیم. رییسی تصریح کرد: به همه فرمانداران و استانداران و 
شــهرداران گفته ام که در ورودی های شهرها باید بازاری برای 

عرضه کالاهای تولیدی صنابع دستی ایجاد شود.
وی با اشاره به تجربه موفقی در حرم رضوی گفت: تجربه موفقی 
برای ارایه صنایع دستی در حرم رضوی داشتیم به گونه ای که 
تولیدات مردم را که به دست توانای آقایان و خانم ها ساخته شده 
بود را با ایجاد بازاری به مردم عرضه می کردیم. رییس جمهور 
گفت: بهترین خبر برای دولت این اســت که خط تولیدی راه 
بیفتد و عده ای را صاحب شــغل کند. ۷ هزار کارخانه و کارگاه 

که در خط تولید قرار گرفته است خبری مسرت بخش است.
خودکفایی و توانمند سازی مددجویان در کمیته امداد قابل تقدیر 
است.وی افزود: استقلال اقتصادی ۱۰۰ هزار مدد جو در کمیته 
امداد حقیقتاً جشن دارد و موجب شعف است.رییسی بیان کرد: 
دولت خدمتگزار در خدمت فعالیت های اقتصادی مددجویان است 
و تمام تلاش خود را به کار می گیرد که در کشــور دیگر شاهد 
فقیر و نیازمند نباشیم .تمام تلاش دولت خدمتگزار این است که 
در حوزه های مختلف زمینه ای برای رشد استعدادها و فعالیت ها 
وجود داشته باشد.وی گفت: جشن ملی توانمند سازی ۱۰۰ هزار 
مددجوی کمیته امداد یک جلسه آینده ساز برای ملت ایران است 
و این جلسه حتماً چشم دشمن را کورخواهد کرد. این جلسه برای 
همه ملت ایران پیام امید استقلال و خودکفایی و توانمندی دارد.
رییس جمهور با بیان اینکه ۱۲ میلیون نفر تحت پوشش بیمه 
سلامت قرار گرفته اند، بیان کرد: در مساله زمین و مسکن که از 
مسایل مهم و دغدغه های خانواده هاست، اعلام کردیم که نیاز 
کشور بیش از آن چیزی است که تاکنون کار شده و باید سالی 
یک میلیون مسکن ساخته شود. امروز شاهد ساخت بیش از ۲ 
میلیون مسکن هستیم.رییسی با بیان اینکه بیش از  دو میلیون 
مسکن در حال ساخت در کشور داریم گفت: از دولت های گذشته 
۲۴۰ هزار مسکن مهر ناتمام به این دولت رسید که  می بایستی 
به مردم تحویل می دادیم و امروز که در خدمت تان هستیم، حدود 
۱۱۰ تا ۱۲۰ هزار مســکن مهر به عنوان تعهد دولت به مردم 

تحویل شده است و بقیه هم در حال تکمیل و واگذاری است.

رییس جمهور در جشن توانمندی کمیته امداد:

۱2میلیون نفر تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفته اند
دلخوش نماینده مردم صومعه سرا:

 ۱۰۹ هزار و ۷۰۰ تن چای 
توسط یک نفر وارد کشور شده است

نماینده مردم صومعه سرا اظهار داشــت: برج چهار اعلام کردم یک نفر 
۱۰۹هزار و ۷۰۰ تن چای با یارانه وارد کرده است.

 سید کاظم دلخوش اباتری طی نطق میان دستور خود در جلسه دیروز مجلس با انتقاد از برخی 
تخلفات انتخاباتی اظهار کرد: با  این روش برگزاری انتخابات هیچ کدام موافق نیستید ،خرید و 
فروش کلان رای  و آرایی که بدون کارت ملی و شناسنامه به صندوق انداخته شد حق مردم را 
ضایع کردو امیدوارم وزارت کشور و شورای  نگهبان به موضوع ورود کنند ،ما برای وزیر کشور 
کت در آوردیم وزیر شود و ایشان کت در آورد که من نماینده نشوم،از ایشان و استاندار نیز تشکر 
می کنم.وی در بخش دیگری از سخنان خود با انتقاد از بی توجهی به موضوع کشاورزی به 
ویژه شالی کاران تصریح کرد:کشاورزی در کشور ما زمین گیر شده است و من به عنوان نماینده 
مردم بارها فریاد زدم کشاورزان برنج کار  در حال نابودی هستند،و به  از برنجکاران که برنج را با 
رنج کشت می کنند ظلم شده است،در شرایطی که می توانسند تولید کنند دستگاه های دولتی 
به آنها بی توجه بودند و بیش از دو برابر برنج تولیدی وارد شد،سی هزار تن تولید چای داشتیم 
اما در برج چهار اعلام کردم یک نفر ۱۰۹هزار و ۷۰۰تن چای با یارانه وارد کرده اســت.دولت 
به کشاورزی توجه نکرد.به گزارش ایلنا،نماینده مردم صومعه سرا تاکید کرد:نباید شعار داد،بحث 
مالیات بر تراکنش ها بحث مالیات آیدی سرمایه،مالیات بر خانه های خالی و غیره یک طرف در 
تمام دنیا برای  اقتصادی شک وارد نمی کنند.وی در پایان خطاب به رییس جمهور گفت:آقای 
رئیس جمهور شما کشاورزان را نابود کردید،چرا به داد مردم نمی رسید و مشکلات اقتصادی ای 

که راحت قابل حل است حل نمی کنید ؟

ساعت کاری کارکنان ادارات در ماه رمضان اعلام شد
سخنگوی دولت گفت: با توجه به آغاز ماه رمضان از روز سه شنبه، ساعت آغاز 

به کار ادارات از ۷:۰۰ الی ۹:۰۰ صبح خواهد بود.
بهادری جهرمی سخنگوی دولت اظهار کرد: با توجه به آغاز ماه مبارک رمضان از روز سه شنبه، 
تاریخ ۱۴۰۲/۱۲/۲۲ و با تصویب هیئت وزیران، ساعت آغاز به کار ادارات در تمامی استان ها، به 
استثنای واحد های عملیاتی خدمت رسان، آموزشی، بهداشتی و غیره، با نظر مدیران دستگاه به 
صورت شناور، از ساعت ۷:۰۰ الی ۹:۰۰ صبح بوده و ساعت پایان کار، متناسب با ساعت شروع، 
مطابق با قوانین و مقررات مربوط، تعیین می شود. به گزارش تجارت نیوز، سخنگوی دولت افزود: 
ساعت شروع به کار در روز های بعد از شب های قدر، ساعت ۹:۰۰ صبح و پایان آن مطابق با 

قوانین و مقررات مربوط است.

 حقوق و دستمزد کارگران برای سال ۱۴۰۳
بر اساس قانون تعیین شود

یکی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی بر لزوم تعیین قانونی حقوق و 
دستمزد کارگران برای سال آینده تاکید کرد.

به گزارش ایســنا، صدیف بدری نماینده مردم اردبیل در مجلس در جلسه دیروزمجلس در 
تذکری گفت: با توجه به اینکه در آستانه تعیین حقوق و دستمزد کارگران برای سال آینده هستیم، 
از مسئولان عزیز و وزارت کار تفاصا دارم که این کار را بر اساس قانون انجام دهند.وی تاکید کرد: 
بر اساس قانون باید دو شاخصه معیشت حداقلی و تورم واقعی در تعیین حقوق و دستمزد مورد 
توجه قرار بگیرد و حقوق و دستمزد کارگران برای سال آینده باید به صورت مناسب افزایش یابد.

 پیش فروش بلیت های نوروزی اتوبوس
 آغاز نشده، تمام شد!

در حالــی که پیش فروش بلیت های نوروزی اتوبوس های برون شــهری 
از ساعت ۲۴ شنبه شب آغاز شــده، بررسی ها نشان می دهد که بلیت در 

مسیر های مختلف ناموجود شده است.
در حالی که مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافری سازمان راهداری اعلام کرده است پیش فروش 
بلیت های نوروزی اتوبوس های برون شهری در تمامی سایت و اپلیکشن ها از ساعت ۲۴ شب 
شنبه آغاز شده، اما بررسی ها حاکی از نبود بلیت در مسیر های مختلف است.داریوش باقر جوان، 
مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: از ساعت ۲۴ 
تمامی سایت و اپلیکیشن های فروش بلیت اقدام به پیش فروش بلیت های نوروزی کرده اند و 
هیچ یک از شرکت ها حق تغییر نرخ بلیت های خود را پیش از تصویب ستاد تنظیم بازار ندارند.به 
گفته وی پیش فروش بلیت های اتوبوس برای ایام نوروز از تمامی مبادی و مقاصد مختلف شروع 
شده و طبق برنامه ریزی هایی که انجام دادیم از تمامی مبادی و مقاصد مختلف این پیش فروش 

بلیت ها شروع شده و به نوعی ظرفیت های عرضه بلیت در این ایام افزایش پیدا خواهد کرد.
راه اندازی سرویس فوق العاده برای مسافران لیست انتظار

به گزارش تجارت نیوز، او می گوید: در کنار عرضه بلیت ها ســامانه لیست انتظار را راه اندازی 
کرده ایم تا اگر تقاضا و ســفر در این ایام افزایش یابد با راه اندازی اولین ســرویس فوق العاده، 
مسافران لیست انتظار در اولویت برای استفاده از این سرویس ها قرار بگیرند.وی با بیان اینکه به 
طور قطع در ایام نوروز سرویس ها در مسیر های پرتردد افزایش خواهد یافت، گفت: طبق برنامه 
ریزی های صورت گرفته سرویس در مسیر های مختلف افزایش خواهد یافت به طوری که اگر در 
روز های عادی در مسیر مشهد ۱۰۰ سرویس داشتیم در ایام عید به ۳۰۰ سرویس خواهد رسید. 
بر اساس این گزارش با وجود آنکه پیش فروش بلیت های نوروزی از  شنبه شب آغاز شده است 

اما در حال حاضر هیچ بلیتی در مسیرهای مختلف و پرتردد وجود ندارد.

محمدیاری: پروژه های نیمه تمام و ناتمام تکمیل شود
نماینده طوالش در مجلس با بیان اینکه مسئولان در مورد پروژه های نیمه 
تمام پاسخگوی مردم باشند گفت: لازم است پروژه های نیمه تمام و ناتمام 

تکمیل شود.
حسن محمدیاری در جلسه  دیروز مجلس در تذکری گفت: هر کس در هر مقامی از مدار قانون 
خارج شود نباید از پاسخگویی مصون بماند.وی در تذکر دیگری گفت: مسئولان باید در مورد 
پروژه های نیمه تمام پاسخگوی مردم و نمایندگان باشند و در اسرع وقت آنها را تعیین تکلیف 
کنند.به گزارش ایسنا، محمدیاری در پایان بیان کرد: مشکلات جدی در بحث زیرساخت ها در 
مناطق کم برخوردار داریم که انتظار می رود به این مشکل رسیدگی شده و پروژه های نیمه تمام 

و ناتمام تکمیل شود.

 اختصاص ارز مسافرتی هزار دلاری
 هیچ توجیه تخصصی ندارد

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس گفت: در زمانه ای که ما برای کالاهای 
اساسی مانند دارو نیازمند ارز هستیم، بنابر نظر کارشناسان اختصاص ارز 
مسافرتی هزار دلاری هیچگونه توجیه تخصصی ندارد و حتما باید در این 

امر تجدیدنظر شود.
 محمدتقی نقدعلی در نشســت دیروز مجلس در تذکر به ریاست جمهوری و رئیس بانک 
مرکزی به دلیل انتشار مطلب اختصاص ارز مسافرتی هزار یورو یا هزار دلاری که به ارزپاشی 
تعبیر شده است و در رسانه ها بازخورد زیادی داشته است، عنوان کرد: در این زمانه که ما برای 
کالاهای اساسی، دارو و مسائل اینچنینی نیازمند به ارز هستیم، بنابر نظر کارشناسان هیچگونه 
توجیه تخصصی برای این کار وجود ندارد و حتما باید در این امر تجدیدنظر شود. به گزارش 
ایلنا،نماینده مردم خمینی شــهر در مجلس در تذکری خطاب به وزیر آموزش و پرورش ادامه 
داد: ضمن تشکر از قانون رتبه بندی خواستار اقدام عاجل برای شمول رتبه بندی بازنشستگان 

۱۴۰۰/۷/۱ شد.

 دولت در واگذاری پرسپولیس 
به تأمین اجتماعی تجدیدنظر کند

عضو هیات رئیسه مجلس گفت: اگر دولت می خواهد دیون خود را به سازمان 
تأمین اجتماعی پرداخت کند بایســتی مجموعه ها و شرکت های سود ده و 

روبه جلو را واگذار کند تا باری از دوش سازمان اجتماعی بردارد.
به گزارش بازار، روح الله متفکر آزاد عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی، درباره واگذاری 
باشگاه پرسپولیس به تامین اجتماعی گفت: اخیراً هیأت دولت تصمیم گرفته است که باشگاه 
پرسپولیس را به سازمان تأمین اجتماعی واگذار کند. بدنه بازنشسته و مجموعه تأمین اجتماعی 
از این تصمیم دولت به شدت ناراحت هستند.وی افزود: تحت عنوان رد دیون دولت می خواهد 
مجموعه ای را واگذار کند که به زعم بســیاری از کارشناسان مجموعه ای به صرفه و به صلاح 
بازنشستگان نیست. هزینه هایی که در این مجموعه انجام می شود نباید از جیب بازنشستگان و 
تأمین اجتماعی انجام گیرد.متفکر آزاد ادامه داد: اگر دولت می خواهد دیون خود را به سازمان تأمین 
اجتماعی پرداخت کند بایستی مجموعه ها و شرکت های سود ده و روبه جلو را واگذار کند تا باری از 
دوش سازمان اجتماعی بردارد.وی گفت: نباید مجموعه هایی با وضعیت پرسپولیس را واگذار کند 
که فردا منتظر جبران هزینه های آن از جیب تأمین اجتماعی باشد. از دولت درخواست می کنیم 
که در این تصمیم تجدیدنظر کند.عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی در پایان گفت: توقع 
ما از دولت آن است که نسبت به رد دیون خود به تأمین اجتماعی شرکت ها و مجموعه هایی 

را انتخاب کند که بتواند مطالبات بازنشستگان را محقق کند تا این رد دیون ها واقعی باشد.

اخبار کوتاه 

مجید گودرزی کارشناس اقتصاد مسکن 
گفت: بحران مسکن یک چالش ملی است 
و مدیریت ها در این بخش ســودجویانه 
و مشکل ساز اســت وادامه این روند با 
تصمیمات جدید مجلس شورای اسلامی 
امکان پذیر اســت که با ترکیب مجلس 
شورای اسلامی این خواسته در حد آرزو 

باقی خواهد ماند.
هزینه اجاره مسکن به عوامل متعددی مانند موقعیت 

جغرافیایی، انــدازه و امکانات ملک، نزدیکی به امکانات عمومی و نیازهای بازار 
بستگی دارد. در شهرهای بزرگ و متراکم، قیمت اجاره معمولاً بالاتر است، در حالی 
که در نواحی با امکانات کمتر، مناسب تر است. افزایش یا کاهش تقاضا و عرضه هم 
در تعیین قیمت اجاره مسکن موثر است. همچنین وضعیت بازار مسکن و شرایط 
اقتصادی می توانند بر قیمت ها تأثیر گذار باشند.مجید گودرزی کارشناس اقتصاد 
مسکن درباره پیش بینی اجاره بهای مسکن در تهران گفت: سیاست های غلط و 
فاجعه بار در حوزه مسکن باعث شده که حدود ۱۸ میلیون نفر در تهران سکونت 
داشته باشند.عده ای معتقد بودند که باید تهران را گران کرد تا از مهاجرت به آن 
پیشگیری شود.ولی این گران کردن در بخش املاک باعث نشد که مهاجرت کمتر 
شود بلکه باعث شد مسکن در تهران رشد فزاینده ای داشته باشد و باعث افزایش 

قیمت در کل کشور شود.
کدام مناطق تهران مبنای قیمت گذاری هستند؟

به گزارش تیترکوتاه، گودرزی در ادامه افزود: اکنون حدود مناطق ۱ و ۲و۵ تهران 
مبنای پایه گذاری قیمت در کل کشور شدند. و هیچ ارتباط معناداری بین قیمتها و 
درآمد اشخاص و یا بازدهی املاک نداشته ست ولی چون، قیمت مسکن در تهران 

افزایش داشته قیمت املاک در کل کشور دچار افزایش شد.
شرایط جوی باعث افرایش مهاجرت هاست

این کارشناس با تحلیل وضعیت مسکن می افزاید: از طرف دیگر هم در بخش 
آمایش سرزمینی کوتاهی های شد در بخش هایی از کشور نیازهای اولیه مانند آب 
حل نشــده است.شرایط جوی و نزولات آسمانی و بحران های اقلیمی با تشدید 

مواجه شده همین موضوع باعث افزایش مهاجرت ها شده.
مسکن سازی در حاشیه سواحل

وی با طرح پیشنهادی افزود: مسئولان می توانستند سکونت گاه هایی تعریف کنند 
که هم باعث بهره وری بیشتر می شد و هم باعث کاهش بحران در مناطق شمالی 

کشور می شود که بیشتر در نوار ساحلی مشکل اسکان را کاهش دهند.
۵۰ درصد ساکنان تهران مستاجرند

گودرزی افزود: بیش از ۵۰ درصد ساکنان تهران مستاجر هستند. این مستاجران از 

تمامی مستاجران کشور مستثنا شده اند و درگیر یک 
بازار رها شده با قیمت گذاری ناعادلانه هستند.

هیچ نهادی مستاجران را گردن نمی گیرد
وی با تاکید بر ترک فعل های نهادهای مسئول در 
حوزه مسکن ادامه داد: کم کاری ها و ترک فعل های 
مجلس گذشته باعث شده در این حوزه مشکلات 
فراوانی داشته باشیم.گودرزی افزود: تهران تبدیل به 
جهنم مستاجران، کارگران و کارمندان شده و هیچ 
امیدی به حل مشکلات این اقشار وجود ندارد.چرا 
که هیچ مرجعی برای رسیدگی به مشکلات مستاجران وجود ندارد. بحث مستاجران 
رها شده است و سازمان و نهادی آن را رصد و بررسی نمی کند و این بازار در دست 
کنترل صاحبان املاک مدیریت می شود و آن هم به صورت بی رحمانه پیش می رود.

عدم تناسب درآمدها با اجاره ها
ایــن تحلیلگر با اعلام این نظر افزود: عدم تطابق افزایش اجاره ها با درآمد افراد 
هم در بخش کســب و کارها و هم در بخش مسکن خانوارها مشکلات زیادی 
را برای مردم به وجود آورده اســت.وی تاکید دارد: صاحبان کسب و کارها دیگر 
قادر به پرداخت اجاره بها نیستند و در همین راستا به جمع کردن کسب و کارها 
روی آورده اند چون درآمدشان حتی کفاف اجاره ملک را نمی دهند و از سوی دیگر 
مالکان بدون هیچ نظارتی اجاره بها را افزایش می دهند.گودرزی اظهار می کند: از 
طرفی خانواده هایی که اصالتا تهرانی هستند هم با این وضعیت مسکن توان ماندن 
در تهران را ندارند و به رفتن به حاشیه های شهر و شهرک های اقماری تهران با 

مشکلات فراوانش روی آورده اند.
حق مسکن ۹۰۰ هزار تومانی کارگران

وی در ادامه مطرح کرد: باید به سمتی برویم که تسهیلات مسکن برای قشر 
کارگر افزایش یابد. متناسب ســازی دســتمزدها و کنترل اجاره ها وحق مسکن 
۹۰۰ هزار تومانی در فیش های پرداختی نشانه بی توجهی مسئولان به مسکن 
کارگران است.درحال حاضر افرادی که حقوق ثابت دارند قادر نیستند با جهش های 
اجاره ســازگار شوند بلکه در زیر فشار سنگینی آن له می شوند.وی با پیش بینی 
وضعیت مسکن کارگران ادامه داد: این کم کاری های دولت ها در گذشته و عدم 
سیاست گذاری در بخش مسکن با میزان حداقل دستمزد باعث شده تا به جرات 
بگوییم کارگران بیشترین فشار را در سال آینده تجربه خواهند کرد.وی می افزاید: 
این حقوق فعلی کارگران حتی اجاره یک واحد کوچک در فاصله ۲۰ تا ۳۰کیلومتری 
تهران را نمی دهد.بخش بزرگی از جامعه کارگری ما با عدم تناسب دستمزد کارگران 
و نرخ تورم تحت فشارند و در فقر مطلق زندگی می کنند و منبعی برای سوء استفاده 
بسیاری از کارفرمایان شده که از این تنگناهای معیشتی جامعه کارگران برای به 

کارگیری آنان با حقوق پایین بهره می برند.

در حالی بر روی جعبه یکی از تلفن های 
همراه عبارت تولید ویتنام ثبت شده است 
که این محصول براساس استعلام سامانه 

همتا در حقیقت مونتاژ داخل ایران است.
چندی پیش بود که ماجرای تولید تلفن همراه در 
داخل کشور اما با برند شرکت سوئدی نوکیا آن هم 
بدون مجوز شرکت اصلی در ایران خبرساز شد. این 
اتفاق سبب واکنش شرکت نوکیا و همچنین سفیر 
ســوئدی در ایران شــد.به گزارش خبرآنلاین،این 

شــرکت اعلام کرد که از زمان خروج از ایران پس از تحریم ها، نمایندگی خود 
را به یک شرکت ایرانی سپرده است و این شرکت کماکان نیز به عنوان نماینده 
رسمی این برند در ایران فعال است. بنابراین استفاده از برند نوکیا بر روی تلفن های 
همراه مونتاژ داخل در حالی رخ داده است که این شرکت دارای نمایندگی رسمی 

در ایران نیز هست.
گفتنی اســت، با وجود اعتراض شرکت اصلی و سفیر کشور مبدا این شرکت، 
محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفته است که اگر به هر 
دلیلی این واحد توانسته باشد طبق استانداردهای داخل کشور از وزارت ارتباطات و 
سازمان حمایت مجوزهای لازم را اخذ کند، با توجه به شرایط تحریم دیگر الزامی 

نیست که مدرک معتبر از کشور میدا برند کسب کند. 
استفاده از نام برند تلفن همراه نوکیا در رابطه با این 
واحد تقلب نیست و این شرکت  اقدام به مونتاژ کالا 
میکند. اگر کشــور مقصد نامه ای هم ارسال کرده 
باشد با توجه به اینکه این کشورها ایران را تحریم 
کرده اند، نظر آنها برای ما مهم نیست و ما تعهدی 

به آنها نداریم.
با وجود همه این اتفاقات با بررسی ها پرده جدیدی 
از سوء استفاده شرکت مونتاژ کننده داخلی از برند 
نوکیا آشکار شد. در یک نمونه شاهد بودیم که بر روی جعبه تلفن همراه عبارت 
تولید کشور ویتنام ثبت شده بود که در زیر قابل مشاهده است.با این وجود وقتی 
کد IMEI این گوشی را در سامانه همتا جستجو می کنیم ذکر می کند که این 
تلفن همراه موتاژ شده در داخل کشور است. به عبارت دیگر نه تنها نشان شرکت 
نوکیا مورد سوء استفاده قرار گرفته است بلکه به نظر می رسد که شاهد درج عبارت 
نادرستی در خصوص محل تولید تلفن همراه نیز هستیم.حال باید دید وزارت صمت 
و معاونت صنایع عمومی این وزارتخانه چگونه نسبت به این موضوع واکنش نشان 
می دهند و یا به دفاع عجیب خود از این شرکت که به نظر می رسد به نوعی در حال 

سوء استفاده از مصرف کننده است، ادامه می دهند؟

تعدادی زیادی از متقاضیان تایر از اینکه ساعت ها در صف خرید تایر 
می مانند اما باز هم موفق به خرید نمی شوند، گلایه دارند، اما در نهایت 
وزیر صمت با اشاره به اینکه اجازه ثبت نام به صورت افلاین داده شده و 
عرضه کننده باید اطلاعات مشتری را دریافت و بعداً در سامانه ثبت کند 
عدم اجرای این امر را به منزله تخلف و قصد برای تشکیل صف دانسته و 

قول داد که شرایط این بازار تسهیل شود.
به گزارش ایسنا، تعداد زیادی از مشتریان چه در تماس با این خبرگزاری و چه از شیوه های 
مختلف، گلایه خود را نســبت به نظام توزیع تایر اعلام کردند؛ به گفته تعدادی از این 
مشتریان »از ساعات ابتدایی صبح برای خرید تایر مراجعه می کنیم، اما پس از ساعت ها 
معطلی در نهایت موفق به خرید تایر مورد نیاز خود نمی شویم.«پیرو مشکلات پیش آمده 
برای بازار تایر، وزیر صمت در حاشیه افتتاح نمایشگاه بهاره ضمن تاکید بر تلاش مبنی بر 
عرضه  لاستیک خودرو با قیمت مصوب در نمایشگاه  بهاره، اظهار کرد: شرایط فراهم  شده تا 
متقاضیان بتوانند ثبت نام خود را در سامانه در همین نمایشگاه ها انجام دهند. تولید لاستیک 

هم وضعیت خوبی در کشور دارد و بهتر هم می شود. واردات لاستیک هم بهبود یافت و 
کسری و ناترازی بازار جبران شده است، اما برخی سودجویان تلاش می کنند از التهاب بازار 
سود ببرند.همچنین علی آبادی به تازگی از بهبود  شرایط بازار تایر خبر داده و اعلام کرده 
اســت: به فروشندگان این اجازه داده شده که به صورت بر خط نبودن )آفلاین(، ثبت نام 
داشته باشند و نیازی نیست که حتما سامانه حتما وصل باشد. مدارک از مشتری دریافت و 
بعدا در سامانه ثبت شود و فرآیند خرید ادامه داشته باشد. اگر عرضه کننده ای اینگونه رفتار 
نمی کند، به گونه ای مصداق تخلف است و قصد ایجاد صف دارد و در ادامه قول داد که 
توزیع لاستیک در بازار ساماندهی خواهد شد.اما مسئولان اصناف معتقدند که مشکلی برای 
فروش و نوبت دهی اینترنتی ندارند.محمود بنانژاد- دبیرکل اتاق اصناف ایران- تاکید کرده 
است: تصمیم گرفته شد که نوبت دهی اینترنتی فراهم شود تا پیش از خرید مشتری، ثبت نام 
انجام و اطلاعات خود را در سامانه ثبت کنند؛ بنابراین درخواست شد که زمینه برای این 
اقدام فراهم شود که این موضوع نیاز به بسترسازی از سوی وزارت صمت دارد، اما متاسفانه 

هنوز اقدامی برای بسترسازی نشده است. 

هیچنهادیمستاجرانراگردننمیگیرد
تهران،جهنمکارگرانوکارمندان

فروشتلفنهمراهمونتاژداخلبهاسمویتنام

برخیقصدایجادصفدارند

پردهایجدیدازسوءاستفادهازبرندهایخارجی

مشتریانتایرشاکیازثبتنشدناطلاعاتشانتوسطعرضهکنندهها

جای خالی گوشت و مرغ در سفره یارانه بگیران
وعده تامین بازار گوشت پوچ شد

جلال محمودزاده بیان کرد: من امیدی به کاهش 
قیمت گوشت ندارم. با چنین سیاست گذاری هایی 
که دولت دارد و عدم رســیدگی به بخش تولید 
من به آینده خوشبین نیستم. اگر مسئولان قیمت 
گوشت و مرغ را در همین سطح هم نگه دارند کار 
بسیار بزرگی انجام داده اند که این موضوع هم بعید 

است.
اقتصاد نا بســامان در ایران معیشت مردم را نشانه گرفته به 
طوری که درصد بالایی از مردم در تامین بدیهی ترین نیازهای 
خود ناتوان مانده اند. کاهش توان مردم در خرید اقلام اساسی 
زندگی مانند گوشت  و مرغ به مرور به امری عادی بدل شده 
است. اما به راستی چرا قیمت گوشت انقدر افزایش یافت؟ آنچه 
که مطرح می شود این است که دامداران و مرغداران در تامین 
نهاده های دامی با چالش های جدی رو به رو هستند و به علت 
ناکامی در پرداخت هزینه های نگهداری دام های شیرخوار گاها 
 ناچار به کشــتار این دام ها می شوند که این مسئله به مرور 
می  تواند صنعت دام را به مرز نابودی برساند. به هرحال افزایش 
مداوم قیمت  گوشت قرمز   و گوشت مرغ به کابوس اقشار کم 
درآمد و همینطور افراد با درآمد متوسط تبدیل شده است. خطر 
از بین رفتن دام داخلی و پناه بردن به گوشت بی کیفیت وارداتی 
نیز سلامت مردم را به طور جدی تهدید می کند.به همین سبب 
برای بررسی علل ضعف و کاستی در بازار گوشت و نهاده های 
دامی در ابتدا به ســراغ جلال محمودزاده عضو کمیســیون 

کشاورزی مجلس رفتیم.
محمودزاده در خصوص علل افزایش قیمت گوشت توضیح 
داد: گرانی گوشت به افزایش قیمت نهاده های دامی باز می گردد. 
به هر میزان که قیمت نهاده های دامی افزایش پیدا کند، قطعا 
بر روی افزایش قیمت گوشت قرمز و حتی مرغ تاثیر می گذارد. 
به این دلیل که دولت و وزارت جهاد کشاورزی در برخی مقاطع 
به دلیل نبود نقدینگی نهاده های دامی را به موقع وارد کشور 
نکرده اند، ذخایر استراتژیک کافی و لازم وجود نداشته و کشور 
با کمبود نهاده های دامی مواجه شده است. همین موضوع باعث 

شد تا تولید با مشکل مواجه شود.
وی در ادامه افزود: این مسئله باعث شد تا برخی از مرغداری ها 
جوجــه ریزی را تعطیل کنند. دامداری ها به این دلیل که نیاز 
دامشان تامین نمی شود، از دام خالی شده و این چالش ها منجر 
به این شد تا میزان عرضه و تقاضا با یکدیگر همخوانی نداشته 
و قطعا به دنبال آن گرانی اتفاق می افتد. راهکار به تعادل رسیدن 
قیمت گوشت و مرغ توسط دولت این است که نهاده های دامی 
را به موقع در اختیار تولیدکنندگان گوشــت و مرغ قرار داده و 

تسهیلات ارزان قیمت در اختیار آنها بگذارد تا تولیدکنندگان 
بتوانند تولید را به نحو صحیحی ادامه دهند.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس در خصوص راهکار کاهش 
قیمت مرغ و گوشت عنوان کرد: برای محصولات کشاورزی 
قیمت تمام شده بسیار مهم است، هر چه قدر قیمت تمام شده 
پایین تر باشد قیمت عرضه و فروش هم کمتر خواهد بود، به 
همین دلیل توصیه ما این است که دولت اولا ذخایر استراتژیک 
خود را در مورد نهاده های دامی افزایش دهد تا زمانی که واردات 
این نهاده ها به هر دلیلی به تعویق افتاد بتواند از این ذخایر استفاده 
کرده و آنها را به بازار تزریق کرده و با قرار دادن تسهیلات ارزان 
قیمت در اختیار تولیدکنندگان، زنجیره تولید را مستحکم کند. 
در مســیر تولید مرغ این نکته اهمیت دارد که کسانی که در 
این زمینه خودشان قادر به واردکردن نهاده های دامی هستند، 
اجازه واردات داشته باشند تا وارد کردن این نهاده ها منحصر به 

شرکت های دیگر نباشد.
سهم ناچیز کشاورزی از بودجه سال آینده

جــلال محمــودزاده در رابطه با بودجه بخش کشــاورزی 
برای ســال ۱۴۰۳ بیان کرد: بودجه سال آینده حداقل ۳۰۰ تا 
۴۰۰همت ناترازی دارد که قطعا دولت در تامین درآمد مشکل 
خواهد داشت و از طرفی هم بودجه بخش کشاورزی به خوبی 
تعین نشده است. به نظر من اعتبارات بودجه سال آینده بخش 
کشــاورزی نسبت به سال های گذشته پایین تر است، زیرا ما 
تورم بالای ۴۰ درصد را داریم، در صورتی که برخی از اعتبارات 
بخش های کشاورزی حدود ۱۸ درصد رشد داشته است به این 
معنا که ما حداقل ۲۰ درصد از تورم عقب هســتیم و همین 
باعث می شــود که سال آینده ما از نظر تامین گوشت، مرغ و 
نهاده های دامی چالش های جدی داشته باشیم. بابراین سال 
خوبی برای بخش کشاورزی نخواهد بود. امسال میزان بارندگی 
نیز کم بوده است. شاید در یک منطقه ای ۲۰۰ میلی متر در سال 
بارندگی داشته باشیم اما اگر بارندگی در زمان های مناسب نباشد 
و فواصل بارش باران زیاد باشد، به محصولات کشاورزی آسیب 

وارد می شود و بارندگی این چنینی به درد محصول نمی خورد. 
بنابراین هم میزان بارندگی باید مناسب باشد هم پراکنش آن.

پشت پرده کشتار دام های مولد
وی در مورد کشتار دام های مولد و آینده بازار گوشت و موغ 
گفت: کشتار دام های مولد زمانی اتفاق می افتد که نهاده های 
دامی به سختی به دست تولیدکنندگان برسد، یا درآمدی که از 
طریق کشتار دام مولد نصیب تولیدکننده می شود از هزینه اش 
کمتر اســت. این موضوع باعث می شود که دامدار مجبور به 
 کشتار دام مولد شــود. ما برای تولید دام مولد باید حدود ۴ تا 
۵ سال منتظر باشیم زیرا نمیتوان به راحتی دام مولد را جایگزین 
کرد بنابراین همین موضوع باعث می شود ما در بحث تولید 

لبنیات و روغن هم دچار مشکل شویم. 
دام مولد برای مصرف گوشت نیست به همین دلیل با کشتار 
آنها نیز تاثیری در بازار گوشــت نخواهد داشت. من امیدی به 
کاهش قیمت گوشت ندارم. با چنین سیاست گذاری هایی که 
دولت دارد و عدم رسیدگی به بخش تولید من به آینده خوشبین 
نیستم. اگر مسئولان قیمت گوشت و مرغ را در همین سطح 
هم نگه دارند کار بســیار بزرگی انجام داده اند که این موضوع 

هم بعید است.
در ادامه نیز افشین صدر دادرس مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام 
سبک کشور در مصاحبه با تیتر کوتاه در خصوص آمار کشتار 
و میزان عرضه دام به کشــتارگاه ها بیان کرد: از ابتدای سال 
۱۴۰۲ تا پایان دی ماه ۴۴۰ هزار تن دام ســبک و سنگین به 

کشتارگاه های رسمی کشور عرضه و کشتار شد.
وی همچنیــن در رابطه با میــزان واردات نهاده های دامی 
گفت: علی رغم وعده مسئولان در خصوص تامین سه برابری 
نهاده های دامی، حدود ۴۵ روز است که واردات جو کاهش پیدا 
کرده است و قیمت این محصول بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ تومان در 

سامانه بازارگاه افزایش داشته است.
صدر دادرس در پاســخ به سوال تیتر کوتاه مبنی بر احتمال 
افزایش کشتار دام مولد توضیح داد: بر اساس گزارش مرکز آمار 

ایران در دی ماه، کشتار دام پروار کاهشی بوده است. بر اساس 
این آمار میزان کشــتار امسال نسبت به دی ماه سال گذشته 
۱۸درصد و نسبت به آذرماه سال قبل ۹ درصد کمتر بوده است. 
کشتار دام مولد کم و بیش ادامه دارد به لحاظ اینکه دامدار آینده 
روشنی را در این زمینه برای خود متصور نیست، گرچه قیمت 
دام در میادین مناسب است، اما عدم اطلاع دامدار از آینده پیش 
رو باعث می شود که کشتار ماه به ماه روند کاهشی را طی کند.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک در مورد قیمت دام زنده 
در کشتارگاه عنوان کرد: قیمت دام زنده در حدود کیلویی ۲۳۰ تا 
۲۵۰ هزار تومان متغیر است. البته این قیمت در خصوص بره نر 
کشتاری است. برای میش ها و بره های شیری قیمت ها متفاوت 
اســت. قیمت دام بعد از کشتار توسط عوامل توزیع مشخص 

می شود و تولیدکننده نقشی در تعیین قیمت گوشت ندارد.
پیش بینی قیمت گوشت در سال آینده

وی پیش بینی خود نسبت به افزایش قیمت گوشت در سال 
آینده را اینگونه بیان کرد: حدود ۳ ماه پیش مسئولان وعده داده 
بودند که با زایش های دامی که در فصل پاییز و زمستان انجام 
می شود، جمعیت دامی کشور افزایش پیدا می کند، اما اکنون 
اتفاقی مانند سال گذشته رخ داده است که در چنین مقطع زمانی 
با پدیده ای تحت عنوان کشتار بره های شیرخوار رو به رو شدیم. 
به این معنا که بره ای که حدودا دو یا سه ماهه است و هنوز از 
شیر گرفته نشده است را به کشتارگاه می فرستند. علت چنین 
مسئله ای این است که با وضعیت نابسامان کنونی، نگهداری 
دام شیرخوار و رساندن آن به گله مولد و پروار شدن برای دامدار 
توجیه اقتصادی ندارد و یا به طور کلی از پس مخارج بره های 
شیرخوار بر نمی آید. اگر این پدیده عمومیت پیدا کند، شرایط در 
سال آینده به گونه ای پیش می رود که قطعا شاهد افزایش قیمت 

گوشت تولید داخل خواهیم بود.
توپ افزایش قیمت گوشت در زمین مسئولان

افشین صدر دادرس در پاسخ به سوال خبرنگار تیتر کوتاه مبنی 
بر درخواست اتحادیه دام سبک کشور از وزارت جهاد کشاورزی 
در رابطه با شرایط کنونی بازار گفت: در این ماجرا فقط وزارت 
جهاد کشاورزی تصمیم گیرنده نیست بلکه نهادهای دیگری نیز 
در رابطه با موضوع تولید گوشت و تولید دام تاثیرگذار هستند. 
متاسفانه هنوز مسئولان چه در وزارت جهاد کشاورزی و چه 
در نهادهای دیگر هنوز این مسئله را نپذیرفته اند که در طول 
۳-۴ سال گذشته اشتباهاتی را که در حوزه سیاست گذاری و 
تصمیم گیری داشته اند منجر به ایجاد شرایط کنونی شده است 
و هنوز شاهد این هستیم که مسئولان مدعی این هستند که 
دامداران در تحویل دام به کشتارگاه ها کوتاهی می کنند و همین 

مورد نشــان دهنده این است که مسئولان حاضر به پذیرش 
اشتباهات خود نیســتند.وی در ادامه افزود: به عنوان مثال در 
سال های ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۱ با معضلی تحت عنوان قیمت گذاری 
دســتوری رو به رو بودیم که واردات دام و گوشت با کیفیت 
پایین درحال حاضر نیز ادامه همان سیاست اشتباه قیمت گذاری 
دستوری است که اگر همین رویه ادامه پیدا کند قطعا صنعت دام 
کشور از بین خواهد رفت و با از دست رفتن این صنعت معیشت 
میلیون ها نفر که از کنار دامداری و دامپروری ارتزاق می کنند، 
به خطر می افتد. انتظار ما این است که مسئولان این حوزه در 
این خصوص آسیب شناسی دقیقی را انجام داده و در صدد رفع 

اشتباهات گذشته بربیاییند.
جای خالی گوشت در سفره مردم

صدر دادرس در رابطه با توانایی مردم در خرید گوشت تولید 
داخل یادآور شد: معضل کنونی گوشت قرمز در مرحله اول بازار 
این محصول است. به دلیل افزایش هزینه های تولید ناشی از 
حذف ارز ترجیحی، جمعیت کثیری از مردم توان خرید گوشت 
قرمز تولید داخل را ندراند. ما ۷۶.۵ میلیون نفر یارانه بگیر داریم 
که عملا از بازار گوشت خارج شده اند. تا زمانی که مسئولان 
راهکاری برای حل مسئله تهیه گوشت ۹۰ درصد مردم جامعه 
نداشته باشند و بازار برای تولید داخل اصلاح نشود، مطمئنا تمام 
مسیرهایی که در جهت افزایش تولید پیش گرفته اند منجر به 

شکست خواهد شد و ثمری جز نابودی منابع نخواهد داشت.
مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام سبک در پایان بیان کرد: اگر 
بازار احیا شــود و دامدار به فروش دام با قیمت عادلانه امیدوار 
گردد، جمعیت دام هم به سرعت افزایش پیدا کرده و برنامه هایی 
هم که معاونت امور دام وزارت جهاد کشاورزی قطعا به پیشرفت 
بازار دام کمک خواهد کرد، البته به شرط اینکه اعتبارات مورد 
نیاز معاونت امور دام هم به موقع تامین شــود. اگر این موارد 
محقق شود، قیمت گوشت اصلاح خواهد شد البته نه به قیمت 
سال گذشته زیرا درحال حاضر هیچ محصولی را ما با قیمت سال 

پیش تهیه نمی کنیم.
رفع چالش های بازار گوشــت و مرغ نیازمند بررسی دقیق 
ضعف ها و نواقص سیستم مدیریتی این حوزه است و اقداماتی 
نظیر واردات گوشت و دام از کشورهای دیگر فقط برای مدت 
زمان کوتاهی پایخگوی نیاز مردم بوده به علاوه اینکه کیفیت 
گوشت و دام نیز بسیار مهم بوده که محصولات داخلی از این 
نظر در ســطح بالاتری قرار داشته و با نیاز مردم ما سازگارتر 
هستند، بنابراین به تعادل رسیدن قیمت گوشت و مرغ و حفظ 
منابع دامی داخلی کشــور محقق نمی شود مگر با پذیرش 

اشتباهات مسئولان این حوزه و رفع و اصلاح آنها.


